

**Brigadier-General J.J.-R.S. Bernier, OMM, CD, QHP, BA, MD, MPH, DEH, FRCPC (hon)**

Originally from Sarnia, Brigadier-General Jean-Robert Bernier graduated from the Royal Military College in 1982. Commissioned in Princess Patricia's Canadian Light Infantry, he served with Third Battalion in Victoria, the PPCLI Battle School, the Infantry School, and 1st Canadian Brigade Group Headquarters.



After studying medicine at McMaster University and in Toronto, he served as a Regimental and Hospital Medical Officer in Germany, and later as Base Surgeon and commander of MacPherson Hospital with 1 Field Ambulance Calgary. He then trained in medical chemical defence, infectious diseases, and radiobiology with US military medical research institutes, completed post-graduate environmental and public health programs at the Uniformed Services University of the Health Sciences in Bethesda, and served as a US Defense Intelligence Agency analyst at Fort Detrick. As head of Operational Medicine at Canadian Forces Health Services Group Headquarters, he was responsible for medical defensive capabilities against operational threats,

chaired the CAN-UK-US Medical Countermeasures Coordinating Committee and the AUS-CAN-UK-US Medical Intelligence Analysts' Working Group, and was vice-chair of NATO's Biological Medical Defence Advisory Committee. After serving as head of Occupational and Environmental Health, he led the armed forces public health agency as Director of Force Health Protection. As Director Health Services Operations, he chaired the multi-national steering group coordinating NATO health resources in southern Afghanistan and was responsible for support to all Canadian missions, including the combat hospital in Kandahar for which Canada received NATO's highest honour for medical support. As Deputy Surgeon General, he also chaired the Health, Medicine, and Protection research committee of NATO's Science and Technology Organization, the world's largest research network. He was appointed Surgeon General, Head of the Royal Canadian Medical Service, Commander of CF Health Services Group, and Honorary Physician to Her Majesty the Queen in 2012.

Brigadier-General Bernier is a graduate of the Canadian Forces Staff School, the

Canadian Army Command and Staff College, and the Advanced Military Studies Program. He is a recipient of the Royal Military College History Prize, the US Army Medical Department Center and School Commanding General's Award, and is the first alumnus of the US federal health sciences university to be appointed a Surgeon General. He is an Officer of the Order of Military Merit, an elect of the US national honour society in Public Health, a Knight of the Sovereign Military Order of Malta, an Honorary Fellow of the Royal College of Physicians and Surgeons, and serves on the boards of the Foundation for Civic Literacy and the Dorchester Review. He is married and has six children.

## En français

### **Le Brigadier-général J.J.R.S. Bernier, OMM, CD, QHP, BA, MD, MPH, DEH, FRCPC (hon)**

Natif de Sarnia, le Brigadier-général Jean-Robert Bernier est diplômé du Collège militaire royal en 1982. Nommé officier au sein du Princess Patricia's Canadian Light Infantry, il sert avec le 3e bataillon à Victoria, l'École de combat du PPCLI, l'École d'infanterie et le quartier général du 1er Groupe-brigade du Canada



Après ses études en médecine à l'Université McMaster et à Toronto, il sert en tant que médecin militaire du régiment et de l'hôpital en Allemagne, et par la suite, en qualité de médecin-chef de la base et commandant de l'hôpital MacPherson, avec la 1re Ambulance de campagne, Calgary. Il suit ensuite une formation en défense chimique médicale, maladies infectieuses et radiologie dans des instituts américains militaires de recherche médicale et complète des études supérieures en santé publique et environnementale à l'Uniformed Services University of the Health Sciences, à Bethesda. Il est ensuite analyste à la US Defence Intelligence Agency à Fort Detrick. À titre de chef de la médecine

opérationnelle au quartier général du Groupe des Services de santé des Forces canadiennes, il est chargé des capacités de défense médicale contre les menaces opérationnelles. Il est aussi président du comité de coordination des contre-mesures médicales CAN-GBR-USA, président du groupe de travail des analystes du renseignement médical AUS-CAN-GBR-USA, et vice-président du comité consultatif de l'OTAN sur la défense biomédicale. Après son service comme Chef de la santé au travail et environnementale, il a dirigé l'agence de

la santé publique des forces armées en tant que Directeur – Protection de la santé des forces. Comme Directeur – Opérations des services de santé, il est président du comité multinational responsable de la coordination stratégique des ressources sanitaires de l'OTAN dans le sud de l'Afghanistan et responsable du soutien à toutes les missions canadiennes, y compris l'hôpital de combat à Kandahar pour lequel le Canada a reçu la plus haute distinction de l'OTAN pour le soutien médical. Comme Médecin-chef adjoint, il a également présidé le comité de recherche en santé, médecine et protection de l'Organisation de la science et de la technologie de l'OTAN, qui est le plus grand réseau de recherche au monde. Il est nommé Médecin général, chef du Service de santé royal canadien, commandant du Groupe des Services de santé des FC et médecin honoraire de Sa Majesté la Reine en 2012.

Le Brigadier-général Bernier est diplômé de l'École d'état-major des Forces canadiennes, du Collège de commandement et d'état-major des forces terrestres canadiennes et du Programme supérieur des études militaires. Il est récipiendaire du Prix en histoire du Collège militaire royal, du prix du Général commandant la US Army Medical Department Center and School, et il est le premier diplômé de l'université fédérale des États-Unis en sciences de santé à être nommé Médecin général. Il est Officier de l'Ordre du mérite militaire, élu de la société d'honneur américaine en santé publique, Chevalier de l'Ordre souverain militaire de Malte, Associé honoraire du Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada et il siège aux comités de la Fondation pour l'éducation civique et à la Dorchester Review. Il est marié et a six enfants.